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„BRZY MĚ ČEKAJÍ ČTYŘI
VELKÁ DOBRODRUŽSTVÍ“
FOTOGRAF, HOROLEZEC, VĚDEC – TVÁŘE PETRA JANA JURAČKY STRANA 6

Svátek slaví: Ljuba

Mistryně obratu už je ve čtvrtfinále, Muchová v Melbourne stále vítězí
Minulé kolo prohrávala s krajankou Karolínou Plíškovou 0:5, přesto druhý set vyhrála. Včera už v prvním setu prohrávala s Elise Mertensovou 0:4,
i tak česká tenistka Karolína Muchová pokořila další favoritku ve dvou setech 7:6, 7:5 a dnes dopoledne ji čeká druhé grandslamové čtvrtfinále kariéry.
V něm vyzve světovou jedničku Ashleigh Bartyovou. „Je to velká výzva. Rozhodně budu muset předvést své maximum, abych s ní mohla soupeřit,
a odehrát dobrý zápas,“ řekla mistryně obratu před duelem s australskou vrstevnicí. Více o Australian Open čtěte na straně 15. AP

Energetické áčko ze
štítků dočasně zmizí
Za dva týdny. Vybrané elektrospotřebiče budou značeny jen písmeny, v plusech se lidé ztráceli. Nejlepší
třída. Béčko bude motivací pro firmy i vývojáře. Od září. Energetické kategorie i pro světelné zdroje STRANA 7
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Pomrazivých dnech semá za-
čít oteplovat. S tím souvisí
hrozba odpadávajících kusů
tajícího sněhu a rampouchů
ze střech a okapů. Zodpověd-
nost za odstranění sněhu
i bezpečnost chodců má v ta-
kových případech majitel ne-
movitosti. Výjimkou není ani
hlavníměsto. Praha je v pravi-
delnémkontaktu se správcov-
skými firmami, které se stara-
jí o budovy v jejím majetku.
Tyto firmy monitorují vrstvu
sněhu a ledu na budovách
a v případě nutnosti zajistí je-
jich odstranění. Naposledy
úřad tímto způsobem řešil od-
stranění sněhu ze střech
v areálu Fakultní nemocnice
Bulovka. Opatrní by měli být
Pražané nejen při chůzi ko-
lem domů, ale také by měli
přemýšlet o tom, kam parku-
jí svoje automobily. Bílá

masa může vážit až desítky
kilogramů. Odměnu posílá-
me čtenářce Nadě Faltusové,
která si všimla odklízení sně-
hu z barokního kostela svaté-
ho Mikuláše. MET

O koncertním sálu
se mluví desítky
let. Stát by mohl
v roce 2032.

Výstavba nové pražské filhar-
monie na Vltavské by měla
podle hrubých odhadů stát
5,3 miliardy korun, na dal-
ších 750 milionůmá vyjít pří-
prava projektu. Část by mohl
zaplatit stát. Včera to uvedl
náměstek pražského primáto-
ra Petr Hlaváček na prezenta-
ci první studie, kterou město
k záměru nechalo zpracovat.

Mezinárodní architektonic-
kou soutěž na projekt by ve-
dení magistrátu rádo vypsalo
letos, příprava projektu má
trvat čtyři a půl roku. Zpraco-
vání studie proveditelnosti
město zadalo loni. Nyní by na
ni mělo navázat schválení ar-
chitektonické soutěže na ná-
vrh budovy. Podle harmono-
gramu by se na přelomu let
2025 a 2026 mohlo začít se
soutěží na stavební firmu
a v roce 2032 by budovamoh-
la stát, pokud vše půjde bez
průtahů.
Ze studie podle Hlaváčka

vyplynulo, že by sál mělo
vlastnit město nebo jím ovlá-

daná společnost. Areál podle
závěrů studie může vytvořit
až 4000 pracovních míst
a roční návštěvnost budovy
autoři dokumentu na zákla-
dě mezinárodního srovnání
odhadli na 600 tisíc osob.
V budově by měl sídlit ales-
poň jeden domovský orches-
tr. Celkové odhadované ná-
klady asi 6,1 miliardy korun
mají zahrnovat i venkovní
plochy nebo podzemní parko-
viště.
Město již podle Hlaváčka

jedná o možnosti spolufinan-
cování projektu ze strany stá-
tu. „Je to jeden z úkolů, který
mám, připravit memoran-

dum s ministerstvem kultu-
ry,“ řekl. Člen komise rady
pro přípravu sálu Martin
Gross sdělil, že schválení stu-
die znamená dokončení prv-
ní fáze, která začala asi před
deseti lety podpisem memo-
randa mezi tehdejším vede-
ním města a Spolkem pro vý-
stavbu nového koncertního
sálu v Praze.
Starosta Prahy 7 Jan Čižin-

ský dodal, že stavba je důleži-
tá pro kultivaci oblasti kolem
Vltavské. „Všichni víme, že
Vltavská je skutečně takovou
jizvou na tváři města. A nová
filharmonie tuto jizvu pomů-
že zacelit,“ řekl. Pražští zastu-

pitelé loni na podzim schváli-
li vyřízení změny územního
plánu, kterámá stavbu filhar-
monie umožnit.
Diskuse o stavbě velkého

koncertního sálu v Praze se
vedou desítky let. Nejvíce se
řešilo vhodné místo. Sál
mohl v 90. letech vzniknout
na Letné – na místě, kde se
uvažovalo také o výstavběNá-
rodní knihovny podle návr-
hu architekta Jana Kaplické-
ho. Japonští investoři chtěli
stavbu věnovat České filhar-
monii ke 100. výročí. Tehdej-
ší ministr kultury Milan
Uhde a primátorMilan Kondr
jejich nabídku odmítli. ČTK

Nadměstem NAĎA FALTUSOVÁ

Zpoždění až
dvacet minut
Provoz vlaků mezi Radotí-
nem a Dobřichovicemi je
výrazně omezen. Vlaky
budou po dobu pěti až šes-
ti týdnů jezdit po jedné
traťové koleji. Důvodem
je podle Správy železnic
poškození kotevního sto-
žáru trakčního vedení,
oprava nyní vzhledem
k mrazům není možná.
Podle webu Českých drah
může zpoždění dosahovat
pět až 20 minut.

Oblouky viaduktu
v Karlíně ožijí
Kdy a jak se změní okolí
Negrelliho viaduktu?
Magistrát v prvním polo-
letí letošního roku zažádá
o územní rozhodnutí na
úpravu této lokality. Nyní
pokračuje projektová
příprava úprav veřejných
prostranství a vestaveb
do oblouků, ve kterých
vzniknou kavárny, ate-
liéry či takzvané
start-upy. Nájemce ob-
louků vybere komise. ČTK

Ztráty
a nálezy
ve Hvězdě
Někteří Pražané si dělají
z ulic vlastní kancelář ztrát
a nálezů. Jejich plakátky
bývají k vidění v nejrůzněj-
ších podobách, a pokud
jsou kreativní, v deníku
Metro je umíme ocenit.
Ručně psané vzkazy poptá-
vají ztracenou Lítačku či
„nabízejí“ nalezené stop-
ky, což vyfotil kolega Pavel
Urban o víkendu na bráně
vedoucí do obory Hvězda.
Visí u vás v ulici nějaký zají-
mavý ručně vyráběný pla-
kát? Shání na něm soused
ztraceného mazlíčka, věc
či kreativně nabádá k za-
myšlení? Vyfoťte ho a vydě-
lejte si! Fotografie nám
zasílejte na e-mail: fi-
lip.jarosevsky@metro.cz.
Nejlepší fotky se objeví
v deníku Metro. JAR

Palác
řezníků
Budova bývalé jateční bur-
zy v Pražské tržnici v Hole-
šovicích se dočká obnovy.
Magistrát vypíše ještě le-
tos v únoru veřejnou zakáz-
ku na rekonstrukci. Předpo-
kládaná cena je maximál-
ně 185,6 milionu korun. Bu-
dova je ve velmi špatném
stavu. Areál pražských
jatek byl založen v roce
1895. Jako jatka fungoval
do osmdesátých let minulé-
ho století, kdy se začal mě-
nit na tržnici. MAFRA

foto za

300
Kč

Pozor. Ze střech
padají rampouchy

Krátce

Nová filharmonie na Vltavské
má vyjít na šest miliard korun
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Kolportérka Dagmar Vašíčko-
vá a deník Metro. Tahle silná
dvojka dělá každé ráno ra-
dost cestujícím ve stanici me-
tra Kačerov. Povídáním
s paní Vašíčkovou jsme strávi-
li příjemnou půlhodinku
a úplně jsme během toho
krátkého setkání zapomněli,
že rtuť na teploměru brzy
ráno padala hluboko pod
nulu. Zkušené usměvavé ka-
melotce totiž ruce i ústa jen
hrála. Zima nezima.

Jak dlouho rozdáváte de-
ník Metro?

Bude to zhruba dvanáct let,
ale ze začátku jsem rozdávala
také deník 24 hodin. Sháněla
jsem tehdy nějaký ten přivý-
dělek a myslím, že jsem na
nabídku rozdávat noviny na-
razila zrovínka v inzerátech
některých z tehdejších novin
zdarma. Kromě mé současné
práce tady na Kačerově – stří-
dám se tu s kolegyní – ještě
pracuji jako recepční na jed-
né umělecké škole. Zajímavé
je, že i nabídku na tenhle
post jsem našla v Metru.

Rozdávala jste vždy tady,
nebo jste měnila rajon?

Na začátku jsem nějakou
dobu působila na Budějovic-
ké. Tam to bylo podobné jako
tady. Lidé tam sice proudí ze
dvou východů, kdežto tady je
jen jeden, ale rozdává se jen
na jedné straně. Lidé proto
vědí, kudy raději vystoupit.

Jako kolportérkamáte per-
fektní přehled o tom, ja-
koumají Pražané po ránu
náladu, viďte?

Ano. Někdy jsou lidé protiv-
ní, to je pravda. Třeba jsou
naštvaní, že museli vstávat

do práce nebo že jim nedám
víc výtisků najednou. Ale
naštěstí ti milí převládají.
Mám své pravidelné přízniv-
ce, kteří mě občas něčím
obdarují. Naposled to byl
myslím štrúdl. Nebo to byla
bonboniéra?

Štrúdl prý občas od cestují-
cích dostává také pan Bab-
ka, který rozdáváMetro
na Veleslavíně.
Ano, toho pána znám. Mys-

lím, že je to v pořádku. Dělá-
me lidem radost, jsme na ně
milí, a oni jsou na oplátku
hodní na nás.

To jistě ano. Máte čas si
někdyMetro také otevřít
a přečíst si ho?
Ano, ale až doma v Krči. To

ho vždycky pročtu snad
úplně celé, pěkně v klidu
a hlavně v teple. Tady nemá
člověk kolikrát čas ani kou-
kat okolo, natož do Metra.
Mám to odsud domů dvacet
minut. Bydlím za krčskou
nemocnicí.

Jak zvládáte letošní zimu?
Máte nějaké triky, jak se
v zimě při rozdávání
ohřát?
Dneska je snad minus pat-

náct. Žádný speciální recept
na to, jak se ohřát, ale ne-
mám. Jak vidíte, nezastavím
se. To je můj recept. (smích)
Ramena, záda a kyčle ale po-
chopitelně v tomhle průvanu
trpí.

Jak se člověku přihodí, že
si řekne: chci rozdávat
Metro?
To je jednoduché. Více než

pětadvacet let jsem pracova-
la v kanceláři v jednom vel-
kém podniku na Pankráci.
Pak jsem alemusela na opera-
ci s hlasivkami, načež mě
z onoho podniku kvůli chrap-
tivější mluvě vyhodili. Od té
doby jsem profesí vystřídala
celou řadu.

Které práce jste si vyzkou-
šela?
Pracovala jsem například

jako uklízečka a, jak už jsem
zmiňovala, také na recepci.
Nebo jsem prodávala u kama-
rádky v obchůdku. Ale rozdá-
vání Metra mě opravdu baví.
Člověk sice, pravda, postává
ob den od šesti do devíti ráno
v průvanu a při rozdávání se
skoro celou dobu nezastaví,
rozhodně bych ale neměnila.
Jsme spokojená. Jsem totiž
akční člověk.

Takže nejste typ, co se těší
do důchodu?
Starobní důchod přijde za

pár let, to je pravda, ale já
budu určitě dělat dál. Doma
bych se totiž zcela jistě zbláz-
nila. To, že bych mohla, a při-
tom nepracovala, je vylouče-
no.

inzerce

Paní Vašíčková schovává pod rouškou široký úsměv. METRO

Na Kačerově rozdává
Metro i zmrzlé úsměvy

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

K otevření hotelů a hostelů
v českých městech lidem bez
domova, kteří by v nich moh-
li přečkat mrazivé dny, včera
dopoledne před pražským
magistrátem vyzvali aktivis-
té ze skupiny RFK, organiza-
ce Food not bombs a Socialis-
tická solidarita. Na happenin-
gu s názvem Spacáky nestačí,
otevřete hotely se sešlo pár
desítek osob včetně lidí bez
domova. „Cílem bylo v první
řadě apelovat na město, aby
urychleně otevřelo další kapa-
city v hlavním městě, proto-
že mrazy, které nyní nastaly,
mohou být pro spoustu lidí
na ulici smrtelné. Také chce-
me motivovat i města, která,
na rozdíl od Prahy, zatím žád-
né kroky nepodnikla,“ řekla
mluvčí akce Layla Bartheldi.
Pořadatelé happeningu na
Mariánskémnáměstí před bu-
dovou magistrátu postavili
několik stanů. ČTK

Číslo dne

4,8
Městská policie zaplatí v ná-
sledujících čtyřech letech za
lékařskou péči o své zaměst-
nance maximálně 4,8 milionu
korun bez DPH. Městská poli-
cie uzavře čtyřletou rámco-
vou smlouvu se společností
Mediclinic. Vyplývá to z doku-
mentu, který včera schválili
pražští radní. Poskytnutí péče
se týká zhruba 2150 zaměst-
nanců. Zajistit péči a prevenci
ukládá vedení městské poli-
cie zákon. Vybraná firma za-
jistí kromě zjištění zdravotní
způsobilosti rovněž preventiv-
ní vyšetření zaměstnanců, je-
jichž součástí bude zhodnoce-
ní vlivu zaměstnání i pracov-
ních podmínek.

Zima na ulici.
Spacák je málo,
říkají aktivisté
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Aby se děti dosta-
ly do lavic, stát
zrychlí nákup
testovacích sad.

Ministerstvo zdravotnictví vy-
bere antigenní testy na koro-
navirus určené pro školáky,
kteří se mají 1. března začít
postupně vracet do lavic. Stát
poté ve zrychleném řízení na-
koupí potřebný počet testova-
cích sad. „Mělo by to být stíha-
telné do 1. března,“ odpově-
děl ministr školství Robert
Plaga.
Maturanti a žáci posled-

ních ročníků základních škol
by se měli podle plánu do
škol vrátit za dva týdny. Je to
základní podmínka hejtma-
nů, kteří na základě víkendo-
vé dohody vyzvali vládu k vy-
hlášení nynějšího nouzového
stavu. Školáci a studenti by
podle ministra Plagyměli být
testováni antigenními a po-
sléze i PCR testy. Neinvazivní
antigenní testy budou určeny
pro nejmenší školáky. Přes-
nější PCR testy, které lze pro-
vádět například i ze slin, jsou
podle ministra vhodné pro
žáky vyšších ročníků, matu-
ranty či vysokoškoláky. Testo-

vací kapacity tuzemských la-
boratoří podle Plagy na břez-
nové obnovení výuky zatím
stačí.
Olomoucký kraj včera ve

spolupráci s Ústavemmoleku-
lární a translační medicíny
zahájil první ze dvou vln tes-

tování studentů nejvyšších
ročníků středních škol v Olo-
mouci na nový koronavirus.
Podle hejtmana Josefa Su-
chánka se do pilotního pro-
jektu zapojilo několik stovek
žáků ze sedmi olomouckých
škol. ČTK

Středoškoláci, kteří studují
školy zřizované městem, se
mohou dobrovolně testovat.

● Praha nyní vybírá vhodné
testy. Pilotní projekt by mohl
začít ještě v únoru.

● Magistrát počítá s cenou 120
až 250 korun za jeden test.
„Záležet bude ale na nabídce,
protože momentálně se je ne-
snaží sehnat jen Praha, ale
i ministerstvo a další subjek-
ty,“ řekl radní Vít Šimral, který
má v Praze na starost školství,
sport a podporu podnikání.

● Vedení města minulý týden
uvedlo, že náklady na testová-
ní všech žáků posledních
ročníků středních škol na
covid-19 při návratu do tříd by
předběžně mohly v Praze vyjít
na deset až 15 milionů korun
týdně.

● Pilotní projekt má kromě
prověření systému také uká-
zat zaměstnancům a vedení
škol, kteří jsou k testování zdr-
ženlivější, že je bezpečné
a bez problémů. „Manipulace
s biologickým materiálem
a celá logistika na školách by
probíhaly naprosto bezpeč-
ně,“ řekl radní Šimral.

● Magistrát rovněž společně
s radnicemi chystá testování
u dětí, které ve škole již jsou,
tedy žáků prvních a druhých
tříd. Poprvé by se mělo testo-
vat v Praze 9 už zítra. Bude
se testovat ze slin.

● Městským částem, které se
do testování zapojí, město
finančně pomůže. V první fázi
počítá město s nákupem 3000
testů pro ZŠ a MŠ a 2000 testů
pro střední školy.

Policisté na Karlovarsku kontrolují řidiče, odkud a kam jedou. ČTK

Na hranici s Německem
Až 10kilometrová fronta včera vznikla na dálnici D8 u stát-
ní hranice s Německem. Pro vstup do země platí zpřísně-
ná opatření kvůli nepříznivé epidemické situaci v ČR. ČTK

UŽ ZÍTRA
VYCHÁZÍ VÁŠ MAGAZÍN METRO!

Kde nás najdete, se dozvíte na
www.metro.cz/distribuce

NEZASTAVITELNÍ
Mají talent a za volantem jsou
pekelně rychlí! Navíc jsou všichni
stále mladí. Gabriel Jí
předjíždí soup
i na simulátoru
Semerád má ra
a závodnické ge
podědila i Aliyya
Kolocová. Čtěte t
o nadějích českéh
motorsportu.

Kd

šichni
Gabriela Jílková
peře na trati
u, Petr

lly v krvi
eny
ah
téma
ho

Vláda schválila návrh zákona
o mimořádných opatřeních.
Urychlené projednání pande-
mického zákona ve Sněmov-
ně žádali hejtmani, když o ví-
kendu vyjednávali s vládou
o prodloužení nouzového sta-
vu. Návrh zákona, jak ho při-
pravilo ministerstvo zdravot-
nictví, se liší jen v detailech
od znění, které schválila vlá-
da už loni v květnu. Ministr
zdravotnictví Jan Blatný po
jednání kabinetu řekl, že vlá-
da plánuje normu ve Sněmov-
ně projednat ve zkráceném

režimu ve stavu legislativní
nouze. Opozice kabinetu vy-
četla, že nezahrnul připomín-
ky, které předložila k podobě
návrhu zákona z loňska. Vlá-
da podle Blatného počítá
s tím, že v dalších jednáních
bude možné zapracovat při-
pomínky opozice i hejtmanů.
Ministerstvo financí navrhlo
zvýšit schodek státního roz-
počtu pro letošní rok na
500miliard korun ze schvále-
ných 320 miliard. Podle eko-
nomů je ale tento nárůst ne-
opodstatněný. ČTK

Uvolnění?
Ministr průmyslu a obcho-
du Karel Havlíček navrh-
ne v příštích dnech vládě
otevření obchodů. V přípa-
dě, že to vláda schválí,
by se mohly otevřít od
22. února. Dohodl se na
tom s představiteli krajů.
Služeb a ostatních provo-
zů se návrh zatím týkat ne-
bude, jejich uvolňování by
v případě příznivého vývo-

je mohlo následovat
v březnu. Otevření obcho-
dů by provázely přísné hy-
gienické podmínky týkají-
cí se třeba maximálního
počtu zákazníků.

Dál se kontroluje
V Karlovarském kraji po-
kračují policejní kontroly
cestujících, kteří jedou
z okresů Cheb a Sokolov či
do nich. Okresy jsou uza-

vřené kvůli zhoršené epi-
demiologické situaci. ČTK

Pro seniory 70+
Od začátku března se bu-
dou moci k očkování hlásit
lidé starší 70 let. Mohou
tak učinit přes rezervační
systém na webu, stejně
jako předchozí věková sku-
pina. Zdravotní stav v pořa-
dí pro očkování roli hrát
nebude. iDNES.cz

Děti do škol! Stát
řeší testy na virus

Jak dál? Opozici dráždí
návrh nového zákona

Krátce

Praha chystá pilotní projekt testování žáků

inzerce
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Konec tuhých mra-
zů, bude deštivo.

Mrazivá noc z neděle na pon-
dělí byla poslední z řady, kdy
teploty klesaly k extrémně
nízkým teplotám. V noci na
dnešek už teploty klesaly pou-
ze od minus 3 až do minus 7
stupňůCelsia. Od poloviny to-
hoto týdne očekávají meteo-
rologové oteplení s přícho-
dem deště. Meteorologové
očekávají, že denní teploty
ode dneška budou stoupat.
Do pátku se budou dotýkat až
šesti stupňů. Jak bude o víken-
du? Zpočátku bude většinou
oblačno amísty občasný déšť.

Postupně polojasno, ráno
místy mlhy nebo zataženo
s nízkou oblačností, která se
ojediněle udrží po celý den.
Nejnižší noční teploty se bu-
dou pohybovat mezi 2 až mi-
nus 3 stupni, při zmenšené
oblačnosti až minus 6 stup-
ňů. Nejvyšší denní teploty
stoupnou k 3 až 7 stupňům,
postupně až k 11 stupňům.
Ačkoli od včerejška teploty

pomalu stoupají, padaly na
některých místech teplotní
rekordy. Včera ráno v opav-
ské městské části Otice bylo
naměřeno minus 22 stupňů
Celsia, padl rekord starý
110 let. Podobně mrazivo
bylo i na některých místech
Olomoucka. iDNES.cz a ČTK

Ve východních Krkonoších
v okolí Slezského domu včera
spadla lavina. Horská služba
pohřešovala dva lidi, podle
záchranářů byl na místě jeden
mrtvý a jeden zraněný
skialpinista.

● V Krkonoších spadnou
každoročně až desítky
menších lavin.

● V únoru 2018 lavina zčásti
zavalila jednačtyřicetiletého
muže v Hrazeném dole na
začátku jižního úbočí Kozích
hřbetů. V lednu 2018 se utrh-
la lavina v délce 170 metrů
v Dlouhém dole mezi Špindle-
rovým Mlýnem a Pecí pod
Sněžkou.

● Obětí laviny se v Krkonoších
stal 5. února 2015 při sjíždění
Malé Studniční jámy osmadva-
cetiletý skialpinista. Před ním
zahynula pod lavinou v Krko-
noších šestatřicetiletá skialpi-
nistka, kterou sníh zasypal
koncem prosince 2008 v tak-
zvané Červinkově muldě.

● Jedna z nejdelších lavin
v novodobé historii Krkonoš
spadla v únoru 2015 do Mod-
rého dolu. Masa sněhu zasáh-
la plochu 20 hektarů, na dél-
ku měřila 1106 metrů, délka
odtrhu byla 506 metrů, výška
sněhu v místě odtrhu byla od
0,5 do 2,45 metru a obvod
laviniště měřil 3,3 kilometru.

Výstavba a provoz části dálni-
ce D4mezi Příbramí a Pískem
formou PPP (Partnerství veřejné-
ho a soukromého sektoru – pozn.
redakce) jsou definitivně stvr-
zeny. Ministr dopravy Karel
Havlíček podepsal smlouvu
s francouzským konsorciem
DIVia. Stavba by měla začít

v březnu. Úsek by měl být ho-
tov v říjnu 2024. Konsorcium
ho bude provozovat i s další-
mi 16 kilometry dálnice, jež
už stojí. Stát díky tomu bude
mít větší kontrolu nad kvali-
tou dálnice. Smlouva počítá
také s možnými sankcemi za
případné nedostatky. ČTK

Jde o první projekt výstavby
dálnice v ČR, která bude finan-
covaná soukromými investory.

● D4 budou po její dostavbě po
určitou dobu firmy provozo-
vat. Stát by ji poté měl postup-
ně splácet a po dohodnuté

době převzít. Celková délka
smlouvy je stanovena na
28 let. Firmy to bude stát 16,55
miliardy korun. Podle Havlíčka
by se mohl projekt do budouc-
na stát vzorem pro příští do-
pravní stavby, kdy bude nutné
najít nové zdroje financování.

Přichází
jarní počasí

V Krkonoších spadla lavina, jedenmrtvý

Dálnice D4. Stát ji
bude splácet 28 let

První vlaštovka, jak financovat dopravní stavby
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Je světově uznávaným foto-
grafem, horolezcem a věd-
cem zabývajícím se fotografií
mikroskopického světa. Bě-
hem pandemie rozhodně ne-
mešká a pracuje na svých vel-
kých projektech. Petr Jan Ju-
račka prozradil deníku Met-
ro, co ho letos čeká.

Jste velký cestovatel.
Minulý rok ale výletům
do světa moc nepřál.
Co jste celý rok dělal?
Stihl jsem akorát výpravu

do Černobylu, pandemie vy-
pukla hned po našem návra-
tu a loňský rok tak pro mě
byl první za posledních deset
let, který jsem strávil výlučně
v Evropě. Snažil jsem se to ale
proměnit v něco pozitivního,
a tak jsemnafotil velký vlaste-
necký projekt pro National
Geographic, velmi tvrdě jsem
pracoval namojí nové obrazo-
vé knize, kterou chci vzdát
hold Českému Švýcarsku,
a hlavně jsem dostal na papír
svůj největší životní projekt
Extrémní fotograf, který by
bez pandemie vznikal přece
jen méně propracovaně.

Životní projekt? Povídejte.
Původně s tím přišla přímo

Česká televize Brno a já ko-
nečněmůžu prozradit, že spo-
lu natáčíme velký celovečer-
ní film do kin, který by měl
pojednávat o čtyřech velkých
fotografických dobrodruž-
stvích, které všechny spojuje
řekněme jistá dávka sebe-

mrskačství, neboť se bude jed-
nat o snímky, které jinde běž-
ně neuvidíte.

Co to znamená? Můžete
alespoň naznačit?
Za fotkami plánuji lézt na

osmitisícovku, potápět se v Ir-
sku, dostat se ke slonům
v Čadu a mikroskopovat tisí-
ce let staré sedimenty.

Co dalšího letos chystáte?
Můžeme i někde vidět
vaše fotky?
Kromě práce na filmu se

nyní věnuji popisu nového ži-
vočišného druhu, který chce-
me pojmenovat na památku
jednoho z našich velkých pro-
fesorů, prvního polistopado-
vého děkana Přírodovědecké
fakulty Univerzity Karlovy,
Vladimíra Kořínka. Ten druh
jsem ještě spolu s panem
profesorem fotil před čtr-
nácti lety a je to velmi silný
pocit teď fotografie vytáh-
nout ze šuplete. Jedná se
o perloočku, což jemikrosko-
pický korýš z kolumbijských
hor. Přijde mi, že i když tyhle
snímky neuvidí tolik lidí, má
jejich publikace opravdu vel-
ký smysl. Kromě našeho vel-
kého filmu teď také intenziv-
ně pracuji na takových vese-
lých krátkých filmech pro
jiné televize, věřím, že bude
na co se koukat.

Petr Jan Juračka měl nedávno
on-line přednášku Kolem
světa pod mikroskopem.
Byla o zajímavostech ze světa
bezobratlých živočichů.

● Fotkám z mikrosvěta se věnu-
je už dlouho. Před deseti lety
zatoužil vyfotit ty nejzajímavěj-
ší korýše z celého světa. Na-
psal výzvu do vědeckého časo-
pisu Crustaceana a skutečně
několik vzorků ze zhruba
třech kontinentů mu dorazilo.
„Na adresu na fakultě mi
přišlo větší množství balíčků
a obálek, v nichž jsem nachá-
zel skleněné epruvety s korýši

v lihu. Nejinak tomu bylo také
v rámci projektu, kdy jsme foti-
li písky – tehdy nám vzorků

s písky z celého světa došlo
hned několik kilogramů,“
vzpomíná fotograf.

MAREK
HÝŘ
marek.hyr@metro.cz

Korýš rodu Niphargus PETR JAN JURAČKA

Při focení pro National Geographic JAN ŠIMÁNEK Na hoře K2 s dronem natáčel ve výšce více než 6300 metrů nad mořem. SHINJI TAMURA

Mikrosvět mu posílají z celého světa

Vyšehrad – snímek z vlasteneckého projektu pro National Geographic PETR JAN JURAČKA

Extrémní fotograf zažije hned
čtyři velká dobrodružství
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Ledničky s velkou
spotřebou se
vyrábějí už jen pro
hotelové pokoje.

Od 1. března na elektrospo-
třebičích zákazníci v prodej-
nách i na internetových ob-
chodech najdou nové energe-
tické štítky. Neliší se od těch
minulých výrazněji vzhle-
dem. Mění se však mírně gra-
fické znázornění symbolů,
jako je například u pračky
spotřeba vody při máchání
nebo ekorežim umyčky. Proč
k těmto změnám dochází?
„S energetickými štítky ži-

jeme už zhruba třicet let, bě-
hem té doby se označování
měnilo a přizpůsobovalo
technickému vývoji,“ konsta-
tuje René Neděla, náměstek
ministra průmyslu a obcho-
du. Jejich zavedení pro kate-
gorii domácích spotřebičů ur-
čitě přispělo k ekologickému
chování zákazníků, kteří se
lépe orientují při nákupu.
Štítkování tlačilo také výrob-
ce, aby nabízeli myčky, prač-

ky, mrazáky a další úsporněj-
ší výrobky do domácnosti.
„Energetický štítek je dlouho-
době vodítkem pro více než
osmdesát procent zákazníků,
lépe posuzují ekologické zatí-
žení a samozřejmě i zatížení
vlastní kapsy během provozu
spotřebiče,“ dodává náměs-
tek ministra.
Současná kategorizace od

nejvyšší třídy A+++ do D už
ale nestačí. „Nejméně se lidé
vyznají ve spotřebičích s jed-
nímnebo více plusky, nespat-
řují v tom výrazný rozdíl,“ vy-
světluje RadekHacaperka, ge-
nerální ředitel Applia CZ,
Sdružení evropských výrob-
ců domácích spotřebičů.
Nový systém, kde bude na nej-
vyšším stupni A a na konci G,
je momentálně nejideálnější.
„Většina produktů na trhu je
v současnosti stejně v áčkové
kategorii, menšina v béčku a
céčka se už téměř nevyskytu-
jí,“ dokumentuje stav ředitel
Applia CZ.
V této souvislosti na určitý

čas zmizí z nových štítků
kategorie A. Všechny spotře-
biče, které jsou dnes v áč-
kách, ať již s plus, nebo bez,

dostanou nově béčko. „Je to
svým způsobem další motiva-
ce pro vývojáře a firmy, aby
pracovali na ještě efektivněj-
ších spotřebičích,“ doplňuje
změnu náměstek ministra
René Neděla. Spotřebitel se
nemusí obávat, že by se najed-
nou spotřeba vody či elektři-
ny u nově pořizovaných pří-
strojů nějak zhoršila, jde jen
o posun o stupínek níž. Po-
kud nějaký nový výrobek vý-
razně odskočí ve spotřebě

těm nově definovaným béč-
kům, dostane označení A. Plu-
sy za áčky se již používat ne-
budou.
Vedle již zavedeného zna-

čení myček nádobí, televizí,
praček, sušiček, ledniček
a mrazáků se štítky objeví
i na počítačových monito-
rech a displejích u dalších pří-
strojů. Přeštítkování domá-
cích spotřebičů proběhne už
nyní. Od září se nově objeví
energetické kategorie také

u všech světelných zdrojů.
Štítky budou připojené i k in-
formacím o přístroji v e-sho-
pech, tam musejí být viditel-
ně zařazené vedle cenového
údaje (a to ve stejné velikosti
písma), aby si zákazník lépe
představil ekologickou nároč-
nost konkrétního výrobku.
Přechodné období, kdy se

začnou štítky postupně zavá-
dět, platí například u světel-
ných zdrojů až do března
2023. PAVEL HRABICA

Petříček chce vést sociální demokracii
Ministr zahraničních věcí Tomáš Petříček (vlevo) se bude na dubnovém sjezdu ucházet
o funkci předsedy ČSSD. Uvedly to včera servery CNN Prima News, Novinky.cz a také
SeznamZprávy.cz. Místopředseda sociální demokracie Petříček původně po loňských říj-
nových volbách uvedl, že do užšího vedení strany už kandidovat nebude a chce usilovat
o funkci předsedy pražské organizace. Současný předseda ČSSD Jan Hamáček (vpravo)
prohlásil, že ho Petříčkova kandidatura nepřekvapuje. Zda bude sám kandidovat, ozná-
mí „včas“. Nejprve chce zjistit názory regionů. MAFRA

V INTERNETOVÉM
KNIHU POHODLNĚ ZAKOUPÍTE TAKÉ
TOVÉM KNIHKUPECTVÍ WWW.KOSMAS.CZ

MSTRHUJÍCÍ MĚSTSKÁ

FANTASY O PARALEL
NÍM

LONDÝNĚ

Konec firem
V lednu zaniklo 1336 fi-
rem, což je o pět procent
více než v lednu 2020. Zá-
roveň vzniklo 2413 společ-
ností, o 11 procent méně

než na začátku minulého
roku. Zatímco z pohledu
nově vzniklých společnos-
tí šlo o nejslabší začátek
roku za pět let, u statisti-
ky počtu zaniklých firem
to bylo nejvyšší lednové

číslo od roku 1993, vyplý-
vá to z analýzy dat portálu
informaceofirmach.cz.
Podle odborníků takto
v České republice pokraču-
je klesající zájem lidí
o podnikání. ČTK

Nový energoštítek ARCHIV

Řídíme se štítky

Podle průzkumu Eurobarome-
tr ovlivňují rozhodnutí 79
procent Evropanů při nákupu
domácích spotřebičů. V Čes-
ku je to dokonce 84 procent.

● U výrobků, jako jsou bubno-
vé sušičky, trouby, kotle a kli-
matizace, se současně použí-
vaný štítek nemění a k pře-
chodu na nový dojde až
v následujících letech.

● Na přeštítkování dohlíží
Státní energetická inspekce.

Nové měření

100
Jedná se o největší změnu
v označování spotřeby elektři-
ny na štítcích. Zatímco dopo-
sud se udávala spotřeba
kilowatthodin za rok, nové
štítky uvádějí spotřebu kWh
na 100 cyklů. Jsou použity
nové piktogramy, například
spotřeba energie pro televizo-
ry v režimu HDR nebo doba
trvání programu Eko pro prač-
ky a myčky. Novinkou na
štítku je také QR kód.

Krátce
KOMERČNÍ SDĚLENÍ

Z energetických štítků zmizí
kategorie A. Ale jen dočasně
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Tvrdý lockdown
loni na jaře slibo-
val, že se lidstvo
bude věnovat lásce
a plození.

Když Francouzi přesně před
jedenácti měsíci zavedli je-
den z nejtvrdších lockdownů
v Evropě, na sociálních sítích
se ihned vyrojila řada vtipů,
že 64milionová země do deví-
ti měsíců zaznamená bezpre-
cedentní baby boom. „Říkala
jsem si: Lidé jsou zavření
doma, tak semusí nějak zaba-
vit. Budou dělat děti,“ ohlíží
se za loňskýmbřeznemMarti-
ne Mabiala Moussirouová
z porodnice na pařížském
předměstí Saint-Denis, které
dlouhodobě vykazuje jednu
z nejvyšších porodností
v zemi.
Jenže i Saint-Denis, vyhle-

dávané přistěhovalci, vykazu-
je poloprázdné porodní sály.
V období od poloviny prosin-

ce do poloviny ledna tu přišlo
na svět o dvacet procent
méně dětí než obvykle. Po-
dobná čísla navíc přicházejí
z celé země. V pěti velkých
univerzitních nemocnicích
na severovýchodě Francie se
v lednu narodilo o 10 až 25
procent méně dětí než v pro-
sinci. „Něco takového jsem
během své kariéry ještě neza-
žil,“ říká porodník OlivierMo-
rel z Nancy.

Těžký propad v USA
Velmi podobná „repro-

dukční“ situace je i u fran-
couzského souseda v Itálii.
Tamní statistici uvedli, že se
tu v lednu narodilo o 21,6 pro-
centa méně dětí než o měsíc
dříve.
V Německu na základě ne-

úplných dat zase předpovída-
jí, že loni se počet obyvatel
země poprvé od roku 2011 ne-
zvýšil – nejen kvůli nižšímu

počtu novorozenců, ale i kvů-
li zavřeným hranicím a ome-
zení imigrace.
Ve Spojených státech, kte-

ré jsou jednou z nejpostiže-
nějších zemí na světě, se pak
podle posledních odhadů le-
tos narodí o 300 tisíc dětí
méně než loni.

Home office a nervy
Zdá se zřejmé, že propad

porodnosti jde ruku v ruce

s tím, jak koronakrize v zá-
padních zemích nahlodala le-
titý pocit bezpečí. „Historic-
ké zkušenosti ukazují, že
míra porodnosti je velice citli-
vá k událostem, jako jsou vál-
ky, ekonomické krize, epide-
mie, ale i klimatické podmín-
ky,“ říká demograf Arnaud
Régnier-Loilier.
V současné krizi jde v první

řadě o ekonomickou nejisto-
tu. Francouzská ekonomika
se v prvním čtvrtletí loňské-
ho roku propadla o 5,8 pro-
centa, nejvíce za posledních
sedmdesát let. Mnozí z těch,
kteří se ocitli bez práce, rych-
le přehodnotili plány na plo-
zení potomstva.
Pak tu jsou společenské

a psychické dopady lockdow-
nů. Nezadaní lidé seděli
doma a neměli si kde najít
partnera. U některých párů
mohla vypuknout ponorková
nemoc, nucená izolace kaž-
dou partnerskou krizi snad-
no prohloubila. Rodiče se kro-
mě prácemuseli věnovat i vy-
učování dětí, uklízení či vaře-
ní. iDNES.cz a HAL

V sousedním Slovensku vče-
ra začalo sčítání lidu, které
zcela poprvé proběhne úplně
elektronicky.
Na rozdíl od minulosti do-

tazník obsahuje méně otá-
zek, další údaje úřady zjišťují
z jiných registrů. Dopoledne
se do sčítání zapojila prezi-
dentka Zuzana Čaputová
a obyvatele země vybídla
k účasti na projektu.
Lidem, kteří z různých

důvodů nemohou použít
elektronickou formu sčítání,
pomohou sčítací komisaři.
Tato fáze kvůli pandemii
nemoci covid-19 potrvá
o něco déle, než bylo původ-
ně plánováno.
Formulář obsahuje 14 otá-

zek, například o pobytu, ro-

dinném stavu, vzdělání, ná-
rodnosti a náboženském vy-
znání. Lidé mohou zadat až
dvě národnosti, což krátce
před startem sčítání vyvolalo
debatu a návrh k přehodnoce-
ní takového postupu; statisti-
ci nakonec možnost dvojí ná-
rodnosti ponechali.
Do sčítání by se měli zapo-

jit lidé s trvalým, přechod-
ným a obdobným pobytem
v zemi, tedy i cizinci s bydliš-
těmna Slovensku. Rozhodují-
cí je stav k 1. lednu letošního
roku.
V Česku se on-line fáze sčí-

tání lidu uskuteční od
27. března do 11. května.
V dubnu a květnu by pak
měli do terénu vyrazit sčítací
komisaři. ČTK

Prosím, legitimujte se!
Masopustní tradice je v Německu natolik silná, že také
v Rottweilu na jihozápadě země několik nadšenců neodo-
lalo a nastrojilo se do podivuhodných maškar. Jak to
včera kolem poledne dopadlo, dokládá fotografie. HAL

Zesiluje volání
po nezávislosti
Volby do regionálního par-
lamentu Katalánska vy-
hráli sice co do počtu hla-
sů socialisté, vedení do vo-
leb španělským exminis-
trem zdravotnictví Salva-
dorem Illou, mandátů ale
po sečtení téměř sta pro-

cent hlasů mají stejně
jako nejsilnější separatis-
tická strana. Strany volají-
cí po nezávislosti Katalán-
ska ještě posílily svou ab-
solutní většinu v regionál-
ním parlamentu.

Vzdala se postu
V jihamerickém Peru re-
zignovala v neděli minis-

tryně zahraničí Elizabeth
Asteteová. Nechala se to-
tiž podobně jako několik
dalších vládních činitelů
přednostně očkovat proti
covidu-19.

Hlava rozhodla
Brazilský prezident Jair
Bolsonaro opět o něco
zmírnil pravidla pro drže-

ní zbraní v této největší la-
tinskoamerické zemi, kte-
rá patří ke státům s nej-
větším počtem vražd na
světě.

Blíží se aukční
událost roku
Část smutečních šperků
slavné britské královny

Viktorie (1819–1901) pů-
jde v Londýně do dražby.
K mání budou její perly,
brože či řetízky, oznámila
dnes britská aukční síň
Sotheby’s. Klenoty, které
byly dosud v držení člen-
ky královské rodiny, do-
stala panovnice jako útě-
chu po smrti své matky
a tří ze svých devíti
dětí. ČTK

Krátce

Olivier Morel DOCTOLIB Těhotenství je v éře pandemie vzácnější. PROFIMEDIA.CZ

Sousedé. Čeká na
ně čtrnáct otázek

Na baby boom zapomeňte

Jihoafrická republika začne
své zdravotníky očkovat pro-
ti covidu-19 vakcínou od ame-
rické společnosti Johnson &
Johnson. V plánu je nákup až
devíti milionů dávek. Prepa-
rát se podle tamních úřadů
osvědčil v případě jihoafrické
mutace viru. Jihoafrická re-
publika chce naočkovat až
70 procent své populace. Jiho-
africká vláda jedná i s dalšími
výrobci vakcín proti covi-
du-19. Kvůli neuspokojivé
účinnosti vůči jihoafrické
mutaci země nezačala po-
užívat přípravek vyvinutý Ox-
fordskou univerzitou a spo-
lečností AstraZeneca. Tvrzení
jihoafrických orgánů, že by
přípravek v případě mutace
nefungoval dostatečně
dobře, ale odmítl výrobce, ně-
které země také Světová zdra-
votnická organizace. ČTK

JAR. Sázka na
vakcínu z USA

AP



CHCEME ZASE
VIDĚT U STOLŮ
PLNO?
Očkování většiny populace proti covid-19
je způsob, jak začít žít jako dřív.

Obraťte se na nás pro ověřené
informace o očkování.

Bezplatná linka 800 160 166
ockovani.praha.eu

Prosíme, dodržujte aktuálně platná opatření v boji proti covid-19.
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„Nevidím,
neslyším, ale

hlavně nekecám!“
LENKA VARGOVÁ

Facebook

Teplotní rekordy: -18,8 °C (1782) 15,2 °C (1998) Bio:

Vydává MAFRA, a. s., se sídlem Praha 5, Karla Engliše 519/11, PSČ: 150 00, IČ: 45313351. Tel.: 225 065 111. E-mail: dopisy@metro.cz; web: www.metro.cz.Redakce: Petr Holeček – šéfredaktor;
ŠimonMerta – zástupce šéfredaktora. Tištěný náklad ověřuje ABC ČR, člen IF ABC. Obchodní oddělení, e-mail: sales@metro.cz, inzerce@metro.cz, Brno, tel.: 516 202 521. Tisk: mafraprint – Praha

Napište svou bublinu
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1. dotrhnout
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(Martin)
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Luštěnka

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

15.55 To je vražda, napsala XI
16.45 Cestománie
17.15 AZ-kvíz
17.40 Černé ovce
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Doktor Martin (12)
21.00 Dobrá čtvrť
22.00 Čtvrtá hvězda (9, 10/12)
22.55 Komici na jedničku
23.55 Kriminalista
00.55 AZ-kvíz
01.20 Zajímavosti z regionů
01.45 Na stopě
02.10 Dobré ráno
04.40 Kočka není pes
05.15 Černé ovce

16.05 Království divočiny:
Delfíni

16.30 Zvuky přírody
17.20 Nádherná Amerika
18.15 V karavanu po Česku (6/6)
18.45 Večerníček
19.00 Běžkotoulky
19.15 Cesty víry
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Stalingrad (1/3)
20.55 Bílý fenomén
21.50 Projekt nacismu
22.45 Grantchester II (1/6)
23.35 Doktorka Fosterová II (2/5)
00.25 Galerie tradic
01.25 Queer: Nová krása
01.55 Historie.cs

16.00 Mentalista VII (2)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.30 Co na to Češi
18.25 Ulice (3992)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Anatomie života (6)
21.20 Víkend
22.20 Smrtonosná zbraň II (21)
23.10 Mentalista VII (1)
00.00 Mentalista VII (2)
00.50 Castle na zabití VI (2)
01.30 Smrtonosná zbraň II (21)
02.10 Malý Sheldon (20, 21)
03.05 Co na to Češi
03.45 Ordinace v růžové za-

hradě 2 (885)
04.45 Novashopping

16.25 Policie v akci
17.25 Krimi zprávy
17.50 Prostřeno!
18.55 HLAVNÍ ZPRÁVY
19.40 Sport
19.55 SHOWTIME
20.15 Slunečná (80)

Jak se Denisa vdávala. Seriál
(ČR, 2020)

21.40 7 pádů Honzy Dědka
22.50 Fachmani
23.25 Policie v akci
00.25 Námořní vyšetřovací

služba XI (7)
01.20 Policie Hamburk IX (7)
02.20 Policie Hamburk IX (8)
03.20 Prostřeno!
04.25 Jak se staví sen
05.40 Pohoda u krbu

06.00 Ranní fresh
09.00 Zpátečka
10.00 Óčko hity
11.00 Tattoo Fixers
11.30 Óčko hity
13.30 Óčko trendy
15.00 Mixxxer
17.00 Óčko hity
17.30 Smartmania
17.35 Óčko hity
19.00 Moje desítka
19.50 Óčko hity
21.00 CZ & SK

České a slovenské klipy
22.00 Naked Attraction

Seznamka na tělo
22.30 Óčko flirt

Proud klipů se vzkazy diváků
Óčka

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Sudoku

TV tipy



www.metro.cz SERVIS úterý 16. února 2021 11

Marcela Sochová
Těším se, až při

oblevě vyraší první
sněženky.

Anketa

Jak se těšíte na oblevu?

Vladimír Cekota
Těším. Obleju se tak,
že mi bude chodník

úzký.

Radim Smith
Raději budeme

oblevě říkat tání, to
je hezčí.

Když se někdo narodí na Valentýna, úplně prvního v novém
tisíciletí, to je nádhera. Poštěstilo se to jednomu z našich
osvědčených šotoušů@mafianslavistakocab. „Dnes jsme byli
s@zeleznicar_maracz na lovu historických linek tramvají. Oslavili
jsme moje dvacáté narozeniny,“ uvedl šotouš. Všechno nejlepší!

@mojemetro

MIZEJÍCÍ DĚLNÍK
Pokud jste čtenář či čtenářka pamětník, vybaví se vám, s ja-
kou vehemencí byla v literatuře a filmu v padesátých, ale
i pozdějších letech prosazována tematika dělnictva.
Dělnický hrdina, tovární prostředí, kult manuální práce, to
otevíralo spisovatelům dveře do edičních plánů nakladatel-
ství. Čtenář byl ovšem rozpačitý, ne-li přímo otrávený. Ne-
byl-li sám z dělnické profese, téma i jeho podání ho příliš ne-
oslovovaly. A dělníci si zase o sobě nepotřebovali číst ještě
i v knížkách. Není divu, že dělnická, výrobní tematika postup-
ně z knih mizela, jen se ještě nějakou dobu držela v sezna-
mech povinné četby.
Zároveň bylo tak trochu s vaničkou vylito i dítě. Dělnická pro-
fese sama o sobě nezanikla, jen se o ní prostě přestaly psát ro-

mány. A když to někdo
fortelně zkusil, zvlášť po
listopadu 1989, byla
z toho senzace, třeba jako
u románu z hornického
prostředí Pestré vrstvy od
Ivana Landsmanna.
Když natočil Jindřich An-
drš dokument Nová šich-

ta o horníkovi, kterému zavřou důl a on projde rekvalifikací
na programátora, vzniklo dílo dvojnásob mimořádné. Jednak
samotný přechod z těžké, černé profese k objektovému pro-
gramování v kanceláři zněl jako příběh z pohádky.
Ale také oko kamery nás nechává nahlédnout do světa, který
jsme neprávem vytěsnili. Do světa těžkých šichet, umouně-
ných obličejů a mudrování u piva v omšelé hospodě po fyzic-
ké práci.
Andrš navíc i v tomto prostředí našel kromě zajímavých cha-
rakterů i vizuální krásu. Není divu, že dokument získal oceně-
ní Objev roku při nedávném udělování Cen české filmové
kritiky.

Citát

Přechod z těžké,
černé profese
k programování zněl
jako z pohádky.

Dopisy a vzkazy

VELBLOUD

Řešení sudoku

IVAN
ADAMOVIČ
PRŮVODCE PŘÍTOMNOSTÍ

Když jde o životy
Pečlivě jsem sledovala ab-
surdní představení, které
poskytlo jednání v parla-
mentu o prodloužení nou-
zového stavu. Premiér
Andrej Babiš se vyjádřil,
že kdo neschválí nouzový
stav, bude zodpovědný za
smrt našich spoluobčanů.
Patrně již zapomněl, že
v září 2020 při hrozivě na-
růstajícím počtu nakaže-
ných koronavirem neudě-
lala jeho vláda nic, začala
pozdě konat až po říjno-
vých volbách. Vůbec mu
tehdy nešlo o životy spolu-
občanů, jen o volební hla-
sy. Také mě zaujaly názo-
ry exprezidenta Václava
Klause, v nichž zpochyb-
nil přetížení českých ne-
mocnic. To jako ty sanitky
a vrtulníky přemisťující
vážně nemocné pacienty
z nedostatku jiné zábavy?
Prý navštívil několik ne-
mocnic, ale tam je přece
už delší dobu zákaz ná-
vštěv! Šířit další dezinfor-
mace v této nejisté době
je nehoráznost.

JITKA LEŽOŇOVÁ, BRNO

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno
a adresu. Metro si vyhrazuje
právo editovat dopisy.

Komiks

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání, výzvu,
básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte s hashtagem
#METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat i jako zprávu přes
Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz. Váš výtvor dáme do novin!

Řešení luštěnky

Sloupek
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Zdravé mikrokli-
ma v bytě je velmi
důležité. Škodí jak
vysoká vlhkost, tak
i přílišné sucho.

Černá plíseň v koupelně, za
kuchyňskou linkou nebo ko-
lem oken či za skříněmi uka-
zuje na jeden z velmi častých
problémů v domácnostech.
Pozor na ni, v mnoha přípa-
dech může být zdraví nebez-
pečná.
„Plísně mohou vyvolávat

alergie a u oslabených osob
například po chemoterapiích
by některé druhy plísní moh-
ly zapříčinit i těžké poškoze-
ní zdraví,“ vysvětluje Zdeňka
Jágrová z Hygienické stanice
hlavního města Prahy.
Z plísní se uvolňují spory,

které se pohybují vzduchem
podobně jako prach. Usazují

se v dýchacích cestách a u cit-
livých osob způsobují alergic-
ké a astmatické záchvaty.
Čímdéle člověk v takto zamo-
řeném prostředí pobývá, tím
se riziko, že se u něj alergie
projeví, zvyšuje. Dvojnásob
to platí u dětí a jinak zdravot-
ně oslabených lidí.
Existují tisíce druhů plísní,

alergikům vadí především
takzvané vláknité. Právě ty
produkují spory, okem nevi-
ditelné částečky. Pokud se
uchytí na předmětu, kde
mají dobré podmínky pro
růst, začnou se množit a vy-
roste plísňové ložisko, které
produkuje další spory. Vlhké
prostředí je rovněž líhní pro
roztoče, kteří se hydratují ab-
sorpcí vody ze vzduchu.
Jak v bytě vysoká vlhkost

je, změříte vlhkoměrem. Po-
kud je vyšší než 40 až 50 pro-
cent, což doporučují lékaři,
vhodnou pomůckou je odvlh-
čovač vzduchu. Ten byměl za-
mezit vzniku plísní. Pokud je

vlhkost nižší než 40 procent,
doporučuje se vzduch zvlhčo-
vat, aby se předcházelo pro-
blémům, jako je škrábání
v krku, suchý kašel, popraska-
né rty, suchá pokožka či zvý-
šená únava. Suchému vzdu-
chu lze přičíst i časté záněty
horních cest dýchacích, hlav-
ně umalých dětí.

Tedy ani přílišné sucho
není v bytech dobré, což je
problém především nyní
v zimě. Méně se větrá a navíc
chladný vzduch proudící
zvenčí při otevřeném okně,
ale i špatně utěsněnou fa-
sádou či dveřmi, pojmeméně
vlhkosti než ten teplý. Vše po-
tom zpečetí zapnuté topení,

přispívající k dalšímu vysušo-
vání. Nedostatečné zvlhčení
dýchacích sliznic dráždí ke
kašli a může snižovat obra-
nyschopnost organismu.
Zvláště pokud již onemocně-
ní propukne, je zvýšení vlh-
kosti vzduchu důležitou sou-
částí léčebného procesu, pro-
tože podporuje vykašlávání
a uvolňuje hlen.
Suchého vzduchu se může-

te zbavit tím, že do interiéru
umístíte nějaký vodní prvek,
například akvárium nebo
vodní fontánku. Pomáhají
i pokojové rostliny.
Sofistikované řešení pak

nabízejí nejrůznější inteli-
gentní zvlhčovače vzduchu,
které dokážou přesně regulo-
vat vlhkost a držet ji v opti-
mální výši. Ideální jsou ale ta-
kové přístroje, jež zároveň
umí vzduch vmístnosti vyčis-
tit od nebezpečných škodli-
vin v podobě prachu, bakte-
rií, roztočů, plísní a dalších
nečistot. KAMILA HUDEČKOVÁ

Plísně musí pryč. PROFIMEDIA.CZ

Jak plísně odstranit?

Pokud se již plísně v bytě ob-
jeví, je potřeba se jich zbavit.

● Určitě je třeba použít osob-
ní ochranné pomůcky, jako
jsou rukavice a respirátory,
protože při mechanickém
čištění se z plísní uvolňují
spory, které následně vde-
chujete. Postižené místo nej-
prve potřete či postříkejte
protiplísňovým přípravkem
a teprve po zaschnutí plíseň
odstraňte například stěrkou.

Málo větráme, utěsňujeme domovy a šetříme
za topení. Pak se může stát, že místo odpočinku
večer kýcháme, pálí nás oči, nos máme zacpaný,
či naopak se nám zpustí rýma. Občas bolí hlava,
nebo nás škrábe v krku a někdy se na pokožce ob-
jeví i vyrážka a ráno jsme celí polámaní.

Tak, kde je chyba? Zapátrejme i doma.
Plísně rostou na místech pro ně příznivých a kolikrát
stačí nedostatečné větrání, vysoká vlhkost, místo
s tepelným mostem, nebo tam kde zatéká, popřípa-
dě vzlíná spodní voda. Tyto problémy je dobré řešit
především stavebními úpravami. Ale co když to hned
nejde?
Plíseň pozná skoro každý od drobných flíčků po se-
mišové ornamenty na stěnách, za skříněmi, závěsy,
na hranici zdi a koberce. Většinou ji i cítíme. Někdo

Alergie
a ekzémy
z plísní

Přípravek BioRepel s Chytrou houbou - Pythi-
um oligandrum dostanete v prodejnách barev,
v řetězcích v odděleních s barvami nebo droge-
riích prodávající barvy.

Vaše otázky, rádi zodpovíme na infolince:
728 814 202, e–mail: klimes@biopreparaty.eu,

www.biorepel.cz
Výrobce: Biopreparáty spol. s r.o.

si plíseň plete se sanytrem, což je vysrážený minerál.
Ten poznáme tak, že po setření je z něho suchý, větši-
nou bílý prášek, který neškodí, kdežto plísně při snaze
o setření se mažou, jakoby byly mastné.
I nepatrné plísně při svém růstu, vystřelují do ovzduší
miliony až miliardy spór (semínek), které mohou způ-
sobovat zdravotní potíže – alergie, záněty. Horší však
je, že plísně při svém růstu uvolňují mykotoxiny. Ty
napadají především buňky jater, ledvin, plic a nervů,

endokrinní žlázy a imunitní systém. Proto bychom
s plísněmi neměli kamarádit.
Pro likvidaci je důležité, jaký prostředek použijeme.
Stále více se prosazuje takzvaná chytrá houba – Py-
thium oligandrum, která je účinnou pomocí. Dlouho-
dobé praktické testování prokázalo, že použití chytré
houby lidem neškodí, protože nemá žádné vedlejší
účinky.
Pythium oligandrum je mikroorganizmus, který na-
padá a vysává původce nežádoucích plísní. Takový
mikrobiologický upír, jenž svou aktivitou dokáže vy-
mýtit plísně a jejich podhoubí rostoucí v omítkách
i ve zdivu. Chytrá houba v přípravku BioRepel působí,
dokud protivníka zcela nevysaje. Tento způsob likvi-
dace plísní nedávámožnost vzniku odolnějších druhů
ani rezistenci (genetické mutaci). Po zlikvidování plís-
ní má chytrá houba výhodu, že se uloží do klidového
stádia a číhá na nové plísně.„Pokud by náhodou takto
ošetřenou zeď olízal pejsek nebo malé dítě, není pro

ně chytrá houba škodlivá “ konstatuje výzkumný pra-
covník Radim Klimeš.
Aplikace BioRepelu je jednoduchá. Do lahvičky se
sprejem, kde je již přípravek dolijeme 450ml vody pro-
třepeme. 2/3 přípravku nastříkáme na postižené mís-
to a necháme 20 minut působit. Pak narostlou plíseň
omyjeme vodou a po zavadnutí nebo zaschnutí zdi
cca 1 hodina nastříkáme zbytek přípravku na ošetřo-
vané místo. BioRepel je vhodné použít i jako prevenci
běžným přidáním do malířské barvy, nebo nastříká-
ním rozprašovačem na již vymalovanou zeď. BioRepel
můžeme používat i v místnostech, kde aktivně bydlí-
me a nemusíme ani odcházet nebo dokonce v míst-
nosti nějaký čas nebydlet.

inzerce

V bytě si dejte pozor na vlhkost,
ale také na příliš suchý vzduch
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Očkování je do-
dnes jednou z nej-
účinnějších zbraní
proti infekčním
nemocem.

Očkují se již malé děti proti
celé řadě vážných nemocí.
Díky tomu se mnohé nemoci
podařilo vymýtit. Ale očko-
vat by se měli nechat i dospě-
lí lidé, například proti teta-
nu, což je v České republice
povinné a hrazené pojišťov-
nami. Odborníci dále doporu-
čují nechat se v dospělosti oč-
kovat i proti pneumokoku,
žloutence nebo klíšťové ence-
falitidě.
„Očkování je proces, při

kterém se po vpravení speci-
fické látky do organismu sti-
muluje hostitelský imunitní
systém k vytvoření protilátek
a současně i buněčná imuni-
ta k zajištění ochrany proti
konkrétnímu infekčnímu
onemocnění. V poslední
době je téma očkování sklo-
ňováno v médiích stále více,

ale málokdo si uvědomí, že
jde o metodu starou již něko-
lik set let,“ říká Ivo Hiemer
ze společnosti Avenier.
Očkovací látky obsahují an-

tigen, což může být celý živý,
ale oslabený virus, který není
schopen za normálních okol-
ností vyvolat onemocnění.
Antigenem ale bývá nejčastě-
ji usmrcený virus či bakterie,

anebo jen stavební části těla
viru či bakterie. Tyto vakcíny
nemohou vyvolat onemocně-
ní, proti kterému jsou namí-
řeny.
A jak to vlastně celé vznik-

lo? „Jako první použili tuto
metodu ve staré Číně – tamní
lékaři zjistili, že po rozdrcení
suchých strupů z pravých ne-
štovic a po jejich vpravení do

drobné ranky na paži vznik-
ne zpravidla jen velmi slabé
onemocnění pravými neštovi-
cemi, které jedinec bez pro-
blémů přežije a dále je proti
tomuto onemocnění odolný.
Jistě jste si všimli, že ve větě
je uvedeno ‚zpravidla velmi
slabé onemocnění‘… Metoda
to byla velmi nejistá a u ně-
kterých lidí propuklo one-

mocnění plnou silou. Když si
však uvědomíme, jak pravé
neštovice doslova kosily po-
pulaci lidí ve středověku na
celém světě, bylo toto poměr-
ně vysoké procento ‚neúspě-
chů‘ nicotné proti tomu, co
přineslo – desetitisíce přeži-
vších. Byla to naděje na přeži-
tí,“ připomíná minulost Ivo
Hiemer a pokračuje: „Anglic-
ký vesnický lékař Edward Jen-
ner (1749–1823) již od mládí
slýchal zvěsti, že dojičky krav
nikdy neonemocní pravými
neštovicemi. U krav se obje-
vuje podobná nemoc s výse-
vem puchýřů na vemeni.
A když jednou potkal dojičku
čerstvě nakaženou ‚kravský-
mi neštovicemi‘, odebral se-
kret z puchýřů na rukách
této dojičky a aplikoval ho do
ranky na paži osmiletého
chlapce Jamese Phippse. Psa-
lo se památné datum 14. květ-
na 1796.“ Několik dnů se
chlapec necítil dobře, měl
lehkou teplotu, ale vše rychle
odeznělo. Když Jenner vysta-
vil chlapce po šesti týdnech
pravým neštovicím, chlapec
neonemocněl. Tehdy se zrodi-
la vakcinace. KAMILA HUDEČKOVÁ

Očkování je už po několik století běžná metoda pro ochranu před nemocemi. PROFIMEDIA.CZ

inzerce

U zrodu vakcinace byla kráva



KOUPÍM BYT
V PRAZE

jako investici pro děti, právní
vady, dluhy nejsou překážkou.

V bytě můžete dále bydlet. Platba
ihned. Realitní kanceláře prosím

nevolat. Tel.: 601 522 292

POPTÁVKA BYTU
koupím byt na horách či blízko hor
- Šumava, Krkonoše, nebo Jizerky.

Na stavu nezáleží.
Děkuji za nabídky.
Tel: 773 117 381

Práce v ostraze
po celé Praze

Volejte zdarma: 800 111 112

Náborový příspěvek
pro ID nebo OZZ
až 15.000 Kč

Hledáte práci?

Jste v invalidním důchodu nebo
osoba zdravotně znevýv hodněná?

U nás jste na tom správnémmístě.

Služba v Praze na vrátnici v klidném
a čistém prostředí.

Volejte zdarma 800 108 111
Nebo pište

naborpraha@preventa.cz

Požadujeme invalidní

důchod.

Mzda od 100 Kč/hod.

Nabízíme náborový

příspěvek 10.000 Kč,

vyplácíme denně.

HLEDÁME ZAMĚSTNANCE

NA POZICE:

RECEPCE
AOSTRAHA

Tel.: 800 888 440
(bezplatná linka)

VOŠZ a SZŠ Praha 1, Alšovo nábřeží 6

přijme na plný úvazek

KVALIFIKOVANÉHO UČITELE
MATEMATIKY A FYZIKY

Nástup ihned.

CV zasílejte na pohlova@szspraha1.cz

Ostatní
• Starož. nábytek a velkou
KNIŽNÍ POZŮSTALOST koupím
za solidní cenu. Knihovnu,
křesla, stolek, lampu, zajím.
obraz aj. pro styl. čítárnu.
T: 603478873 231144

Starožitnosti

• Sběratel koupí staré perské
koberce, obrazy a starožitný
nábytek, porcelán, sklo a staré
pohledy. Tel.: 602218721 231368

Pronájmy - poptávka
• HLEDÁM PRO naše solvent-
ní ZAMĚSTNANCE z kanceláře
byty k dlouhodobému proná-
jmu v Praze, právní servis zajiš-
těn. Tel: 274784428 229669

• Hledám menší byt pro 2 os
do 14 tis. nebo větší do 19 tis.
Požadadavky: centrum do 40
min, MHD, dlouhodobě,
lodžie výhodou. RK nevolat.
605845088.231206

Byty - poptávka

• PENÍZE IHNED za byty v Pra-
ze pro firmy z Evropské unie.
Tel: 602212121 229638

• Koupím byt kdekoliv v Pra-
ze, dám okamžitou zálohu,
platba hotově, právní záleži-
tosti vyřídím. Stav nerozhodu-
je. RK nevolat. tel. 234095720,
720539665230925

• Koupím byt v Praze nejlépe
před rekonstrukcí. Jsem přímý
kupec a platím hotově. Děkuji
za nabídky, P. Grygar.
Tel. 739641969231755

Nemovitosti - poptávka

• Vykoupíme Váš byt, dům,
chatu nebo pozemek za dob-
rou cenu. Uhradím exekuci,
dluhy na nájmu, privatizaci
nebo jiné pohledávky. Zajis-
tím prodej nebo výměnu bytu
a RD. Volejte 776363636. Rád
poradím.231038

• Koupím byt v Praze nejlépe
před rekonstrukcí. Jsem přímý
kupec a platím hotově. Děkuji
za nabídky, P. Grygar.
Tel. 739641969231777

• PENÍZE IHNED za nemovi-
tost v Praze pro firmy z Evrop-
ské unie. Tel: 602212121 229607

Práce - nabídka
• Získej náhradu 1.400 Kč na
ruku za dvě hodiny. Staň se hr-
dým dárcem krevní plazmy v
Amber Plasma. Více na
www.amberplasma.com
tel: 220513160 228444

• Hudební divadlo v Karlíně
přijme na plný nebo poloviční
úvazek pracovníka velínu.
Směny denní a noční, vhodná
praxe v oboru elektro (silno-
proud, slaboproud). Nástup
od 1. 4. 2021. Bližší informace
na tel. 721973072,
e-mail jan.dvorak@hdk.cz 231417

• Dobře finančně ohodnoce-
ná, klidná práce - vrátnice. Pra-
ha a okolí. Více info. zdarma
na čísle 800100923. 231826

• Bezpečnostní agentura při-
jme pracovníky ostrahy OZP a
OZZ pro ostrahu a recepční
služby pro objekt na Praze 1 -
Na Příkopech, směnný provoz
Po- Pá. Mzda 110 Kč - 130
Kč/hod. Požadujeme profesní
certifikát kvalifikace Strážný,
výpis z rejstříku trestů. Kon-
takt: 602157032 p. Stanley.231820

JURIS REAL, spol. s r.o.
nabízí přímý výkup,
zprostředkování
prodeje, dražbu
nebo aukci.

A to za nejvyšší
možnou tržní cenu.

Před prodejem
vyřešíme právní vady,

dluhy, exekuce.
Možnost okamžité
výplaty zálohy.

www.prodejtojinak.cz

777 306 102
POPTÁVKA CHATA HORY

koupím chatu /chalupu/
stavební pozemek na horách

či blízko hor - Krkonoše,
Orlické, Jizerky nebo Šumava.

Na stavu nezáleží, spíše na místě.
Tel: 773 117 381

KOUPÍM
CHATU

Hledám ke koupi chatu, chalupu
do 50 km od Prahy. Stav nerozho-
duje. Předem děkuji za nabídku.

Tel.: 725 911 070

KOUPÍM DŮM
NEBO POZEMEK

v Praze a okolí. Právní vady ne-
vadí. Financování mám zajištěno.

RK-nevolat. Tel.: 725 719 745

KNIHY!
odkoupím velkou

KNIŽNÍ POZŮSTALOST
solidní ceny za Vaše knihy.

Tel.: 603 478 873

KNIHY!
odkoupím velkou

KNIŽNÍ POZŮSTALOST
solidní ceny za Vaše knihy.

Tel.: 603 478 873

Věrnostníkarty
akupónyvmobilu
DEJTE PLASTU SBOHEM
KARTU SI PŘIDÁTE ZA 10 VTEŘIN
UŠETŘÍTE SE STOVKAMI SLEV A KUPONŮ

www.mojeportmonka.cz

MOJE MĚSTO
MOJE METRO

Finance - nabídka
• Vyplatíme Vaše dluhy, zásta-
vy, exekuce! Vykoupíme Vaší
nemovitost! Peníze vyplatíme
ihned! V nemovitosti můžete i
nadále bydlet!
Tel.: 731911992. 230981

Knihy a časopisy

Nemovitosti - nabídka

i n z e r c e Kancelář řádkové inzerce: Václavské náměstí 1, palác koruna, Praha 1,
po-pá 8.30 -17.00 hod. Tel: 225 065 177, 178
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Česká tenistka pro-
šla do čtvrtfinále
Australian Open.
O krok dál zatím na
grandslamech ješ-
tě nikdy nebyla.

Kdo viděl úvod souboje Karo-
líny Muchová s Belgičankou
Elise Mertensovou, nevsadil
by si na čtyřiadvacetiletou ro-
dačku z Olomouce zřejmě
ani korunu. Vždyť Muchová
v Melbourne prohrávala už
0:4. Pak se ale zvedla a celý
zápas obrátila. Po Karolíně
Plíškové, kdy prohrávala do-
konce 0:5, vyřadila i šestnác-
tou hráčku světa po vítězství
7:6 a 7:5. „V úvodu to bylo
z mojí strany docela pomalé,
za stavu 0:4 jsem se vrátila do
hry, stále jsem bojovala o kaž-
dý míček a šla si pro své úde-
ry,“ řekla Muchová.

Ta vyrovnala postupem do
čtvrtfinále svůj nejlepší
grandslamový výsledek, je-
hož dosáhla předloni veWim-
bledonu.
Zítra se poslední Češka

v singlovém pavouku utká se
světovou jedničkou, domácí
Ashleigh Bartyovou. A dobře
ví, že musí předvést ten nej-
lepší tenis, jaký dovede, aby
měla šanci na postup do semi-
finále Australian Open.
Samotná Bartyová prošla

do čtvrtfinále po vítězství

6:3, 6:4 nad Američankou
Shelby Rogersovou. Chce ale
ještě víc. „Je skvělé být zase
ve čtvrtfinále grandslamu,
zvlášť tady v Austrálii. Ale roz-
hodně ještě nejsem spokoje-
ná s tím, kde teď jsem. Mu-
sím se snažit nechybovat a do-
stat se co nejdál,“ uvedla svě-
tová jednička.
Překvapivě je ve čtvrtfinále

také Američanka Jessica Pe-
gulaová po výhře 6:4, 3:6, 6:3
nad světovou pětkou Elinou
Svitolinovou z Ukrajiny. Nyní
se Pegulaová v bitvě o semifi-
nále utká se svou krajankou
a velkou kamarádkou Jenni-
fer Bradyovou, která vyřadila
Chorvatku Donnu Vekičovou
po setech 6:1 a 7:5.
Dalším nováčkem mezi

čtvrtfinalisty v Melbourne je
Rus Daniil Medveděv, které-
ho čeká krajan Andrej
Rubljov. Španěl Rafael Nadal
je zase blíž k 21. grandslamo-
vému titulu, nyní vyzve Řeka
Stefanose Tsitsipase. PUR a ČTK

Profesionální sportovci a re-
prezentanti po příjezdu do
Česka z vysoce rizikových
zemí už nebudou muset z pre-
ventivních důvodů kvůli koro-
naviru do pětidenní karanté-
ny. Ministerstvo zdravotnictví
schválilo výjimku, o kterou žá-
dala Národní sportovní agen-
tura. Podmínkou jsou přísná
bezpečnostní opatření a dodr-
žování takzvané bubliny. Po-
vinnost nastoupit také v přípa-
dě negativního testu do pěti-
denní karantény po příjezdu
do Česka ze zemí, které mají
na koronavirovém semaforu
tmavě červenou barvu, platí
zhruba 10 dní. Dosud se vzta-
hovala i na profesionální spor-
tovce, byť někteří z nich už do-

stali výjimku. Do karantény
například nemusejí fotbalisté
Leicesteru, kteří se ve čtvrtek
v úvodním utkání vyřazovací
fáze Evropské ligy představí
na hřišti Slavie.

Nyní výjimka platí plošně
pro všechny mezinárodní
sportovní akce. Do karantény
tak nebudou muset například
biatlonisté při březnovém Svě-
tovém poháru v NovémMěstě
na Moravě. Výjimka pomůže
také českým sportovcům po
návratu ze zahraničí. Pětiden-
ní karanténě se po příletu z od-
vetného utkání Evropské ligy
vyhne Slavia a bude moci ode-
hrát následný víkendový duel
nejvyšší soutěže v Uherském
Hradišti proti Slovácku. ČTK

Karolína Muchová AP

Pekhart nejlepší v Polsku
Český fotbalista Tomáš Pekhart z Legie Varšava byl
vyhlášen nejlepším cizincem polské ligy za loňský rok.
Jednatřicetiletého útočníka a lídra tabulky střelců
Ekstraklasy v tradiční anketě ocenil fotbalový týdeník
Pilka nožna. „Je to velká věc tady v Polsku, něco jako
galavečer Zlatý míč v Česku. Beru to jako velkou poctu
a moc si toho vážím. Je to motivace a energie do další
práce,“ uvedl Pekhart. V aktuální sezoně si rodák ze Suši-
ce vybojoval pevné místo v sestavě a dosud zaznamenal
17 soutěžních branek. Kvůli koronavirovým opatřením se
slavnostní vyhlášení konalo jenom virtuálně. „Mrzí mě,
že jsem si to nemohl tolik vychutnat,“ dodal Pekhart. ČTK

Obhájci trofeje fotbalisté
Sparty se v osmifinále domá-
cího poháru MOL Cupu utka-
jí s vítězem dohrávky 3. kola
mezi Ostravou a Třincem. Ta
je na programu 23. února.
Lídr prvoligové tabulky Sla-
via přivítá třetiligové Karlovy
Vary a Plzeň se představí na
půdě druholigového Hradce

Králové. V souboji týmů z nej-
vyšší soutěže se utkají Tepli-
ce s Brnem, Mladá Boleslav se
Slováckem, Liberec s Český-
mi Budějovicemi a také Bohe-
mians 1905 s Olomoucí. Dru-
holigová Vlašim vyzve vítěze
duelu mezi Jabloncem a Líš-
ní. Úředním hracím termí-
nem je středa 3. března. ČTK

Profesionálové.
Bez karantény

Prokop s Fordem
Automobilový jezdec Mar-
tin Prokop bude v rallye-
ovém mistrovství světa
i nadále závodit s vozem
Ford. Někdejší juniorský
světový šampion se letos
rozhodl opět výrazněji za-
pojit do elitního seriálu.
Jeho první závod bude na
konci února ve Finsku.

Zatím Privalovová
Dva a půl měsíce vydržel
v čele ruské atletiky Pjotr
Ivanov. Po nedávném ver-
diktu Sportovního arbit-
rážního soudu nesmí do
konce příštího roku ve ve-
dení ruských sportovních
svazů působit zástupci vlá-
dy. Ivanova nahradí dočas-
ně Irina Privalovová. ČTK

Ledecká dojela v těžké kombinaci osmá
Česká lyžařka Ester Ledecká (na snímku) obsadila na mistrovství světa v italské Cortině
d’Ampezzo po dvou čtvrtých místech v rychlostních závodech osmou pozici v kombinaci.
Také při svém závěrečném startu na šampionátu se tak Ledecká vešla do elitní desítky.
Na náročné zledovatělé trati byla místy na hraně vyřazení, ale na rozdíl od favoritek Fe-
dericy Brignoneové z Itálie či obhájkyně titulu Wendy Holdenerové ze Švýcarska do cíle
dojela. Zvítězila Mikaela Shiffrinová z USA, jež startovala na MS v kombinaci poprvé.
Mezi muži vyhrál Rakušan Marco Schwarz, Jan Zabysřan byl na skvělé deváté příčce. AP

PROFIMEDIA.CZ

Číslo dne

4.
Tolikátý triumf na okruhu
PGA Tour si připsal golfista
Daniel Berger. Ten zahrál
eagle na poslední jamce a za-
jistil si tím vítězství na turnaji
v kalifornském Pebble Beach.
Sedmadvacetiletý Američan
vyhrál nakonec s výsledkem
osmnáct úderů pod par.

Los poháru. Slávisté
narazí na Karlovy Vary

Krátce

Muchovou čeká
světová jednička
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